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Què t’ha aportat fer una doble titulació?
Albert Avinyó
Editor de la SCM/Not́ıcies

Des de fa uns quants cursos, tres universitats
catalanes (UAB, UB i UPC) ofereixen dobles
titulacions en què un dels graus és de ma-
temàtiques. Ara que ja s’han graduat algunes
promocions, ens ha semblat oportú demanar
l’opinió d’alguns d’aquests exalumnes.

Albert Aguadé (UPC)
Grau en Enginyeria Industrial i grau en
Matemàtiques

De sempre m’havien agradat molt les ma-
temàtiques, però no gosava estudiar-les per
falta de sortides (gran error, abans i ara). Si
només hagués pogut fer una carrera, hauria
triat Enginyeria Industrial. La meva sort va
ser trobar-me amb l’oportunitat que em van
donar la UPC i el CFIS d’estudiar aquestes
dues carreres alhora.

És important anar preparat. En el meu cas,
a través de les Olimṕıades Matemàtiques em
vaig introduir en la UPC i el CFIS, i això
em va facilitar les coses. Començar a conèixer
les persones, els ambients, la metodologia de
treball, etcètera abans de començar la doble
titulació ajuda.

El camı́ no va ser senzill. L’exigència en
una doble titulació és màxima, i si una d’elles
és Matemàtiques encara més. Jo ja estava
acostumat a treballar dur, però quan estudies
dues carreres has d’anar més enllà. El gran
canvi va ser començar a treballar molt més
en equip: fer problemes a la pissarra, discutir
les hipòtesis, variar l’aproximació a la solució,
adonar-se que hi ha més d’una manera d’arribar
al final, etcètera. A més, en estar envoltat
d’altres persones que fan dues carreres, t’obliga
sempre a fer més, t’obliga a autoexigir-te més
cada dia. Aquests dos punts m’han aportat
molt́ıssim en la meva vida professional.

Òbviament, al llarg de la carrera també vaig
tenir temps per passar-m’ho bé, fer viatges amb
els companys, sopars, festes, etcètera. També
aprofitava els estius per viatjar i desconnectar.

Un cop acabada la doble titulació, professi-
onalment, mai m’he dedicat a les matemàtiques
ni a l’enginyeria: vaig començar la carrera
professional en una consultoria de negoci, i
he seguit treballant sempre en estratègia de
negoci en diferents empreses, com a intern
i com a extern. Tot i això, que no m’hagi
dedicat mai expĺıcitament a les matemàtiques
ni a l’enginyeria no vol dir que no apli-
qui diàriament els aprenentatges adquirits en
la doble titulació. Començant pel treball en
equip i per l’autoexigència, que comentava
anteriorment.

Seguint per la capacitat d’estructurar pro-
blemes. Sovint els companys de feina em venen
amb un «problema molt complicat de negoci».
Jo sempre els dic que els problemes més
complicats ja els he resolt: durant la doble
titulació, i especialment durant la carrera de
Matemàtiques. Problemes de topologia, teo-
ria de nombres, etcètera, són extremadament
més complicats que els de negoci. La com-
plexitat del negoci és una altra: la interac-
ció amb les persones. L’experiència d’estu-
diar una doble titulació va ser fantàstica, i
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el bagatge acadèmic i personal que em va
deixar ha tingut un impacte enorme en la
meva vida.

Guillermo Blasco (UB)
Grau en Enginyeria Informàtica i grau en
Matemàtiques

El darrer segle es va caracteritzar pel canvi, i
aquest segle es caracteritzarà per l’increment de
la velocitat del canvi. En un món aix́ı, l’adap-
tació al canvi i també el lideratge d’aquest és
imprescindible per aportar valor a la societat on
contribüım. El canvi és un procés creatiu i des-
tructiu: hi ha coses que formaran part del futur
i altres del passat. Amb aquest punt de partida,
la pregunta a fer-se era clara: Quina branca
del coneixement formarà part del futur? La
decisió va ser doble. Les matemàtiques formen
necessàriament part del futur i la informàtica
serà el ĺıder del canvi. En aquell moment la
decisió es fonamentava també en l’avaluació
del retorn de la inversió. Invertir cinc anys
i mig i obtenir dos graus té un retorn més
elevat que invertir-ne quatre anys per obtenir
un grau. Llavors va arribar el punt d’inflexió:
vaig començar el grau en Matemàtiques i el grau
en Enginyeria Informàtica a la Universitat de
Barcelona.

Efectivament, no va ser fàcil. No obstant
això, el repte més gran no era l’adquisició
d’aquest coneixement i la superació de les
avaluacions. El repte més gran era la trans-
formació personal i intel·lectual necessària per
fer pròpia una forma de pensar i veure el
món. L’anàlisi, la formalitat, la racionalitat i
la creativitat s’amalgamen en les matemàtiques
en un elixir transformador. Qui en fa un glop
i el digereix bé l’acompanya la resta de la
vida. Interioritzar el coneixement matemàtic
ha implicat obtenir competències aplicables
a qualsevol altre afer més enllà de les ma-
temàtiques: gestió de riscos personals, anàlisi
dels costos d’oportunitat, lideratge d’equips,
gestió financera i d’inversions, entre molts
altres. Consisteix a observar la realitat per
establir els axiomes, les hipòtesis i els objectius;
a continuació, validar les hipòtesis i trobar-ne la
decisió que maximitza el resultat dels objectius.
La informàtica és purament capacitat creativa
en un món de canvis explosius, i dirigir aquesta
capacitat creativa és imprescindible. Aquesta

ha estat la combinació multiplicativa, en què
la forma de pensar matemàtica i la capacitat
creativa de la informàtica et porten a llocs
inesperats.

El resultat va ser immediat: amb una petita
inversió de temps per entrar en les xarxes de
contactes de qualsevol sector, immediatament
rebia ofertes de col·laboració. Després d’uns
mesos fent proves en diversos sectors vaig
entendre que aquesta facilitat per incorporar-
me a una gran diversitat de verticals industrials
em permetia fer una aposta més arriscada i
amb més retorn. Per aquest motiu vaig escollir
el camı́ de l’emprenedoria. Vaig començar com
a cofundador i Chief Technology Officer de
Stilavia en la qual, mitjançant algorismes,
es fan recomanacions de roba. Després vaig
cofundar l’associació Innovation and Human
Rights, en la qual el 30 de novembre passat
vam publicar la primera base de dades cen-
tralitzada de v́ıctimes de la Guerra Civil i el
franquisme. Recentment, també he cofundat
Metricfy, en la qual fem anàlisis de dades
de les despeses i els resultats del màrqueting
en ĺınia d’empreses digitals. Simultàniament,
he estat assessor de tecnologia i negoci de
diverses empreses. Aquests viatges empresarials
s’han fonamentat en la capacitat anaĺıtica i
creativa que les matemàtiques i la informàtica
aporten. L’experiència d’estudiar dos graus
m’ha portat també a estudiar ara el grau
en Economia, amb la certesa que el valor
del coneixement per adquirir es multiplicarà
amb el coneixement ja obtingut pels estudis
i l’experiència.

Mai no sabrem si la decisió del doble grau
és la millor decisió, però no hi ha dubte que ha
estat una decisió d’èxit.
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Clara-Agnès Pallarès (UB)
Grau en ADE i grau en Matemàtiques

Tot i que sempre m’havien agradat les
matemàtiques, no va ser fins després de la
selectivitat que em vaig plantejar de fer-ne
la carrera.Sentia molta curiositat pel món de
les finances, però a la també volia aprofi-
tar que se’m donaven bé les assignatures de
ciències. Aix́ı, l’opció de combinar ADE i Ma-
temàtiques em va cridar l’atenció des del primer
moment.

Em feia una mica de por el nivell de càrrega
de treball que em podria trobar a la universitat,
però a la vegada pensava que és a través
de reptes que acabes adquirint habilitats i et
tornes més capaç.

Sigui com sigui, i després de preguntar
més d’un professional del sector financer, vaig
pensar que a llarg termini podia ser una opció
interessant i vaig acabar triant-la.

L’inici no va ser fàcil. L’experiència de
cursar la doble titulació, especialment la carrera
de Matemàtiques, va ser molt més dura del
que m’havia pogut imaginar, però també més
gratificant.

Durant els dos primers anys de carrera
vaig haver de canviar per complet els hàbits
d’estudi, l’organització del temps i allò que jo
entenia per esforç i disciplina. Per mi, aquest
va ser el peŕıode més dif́ıcil i en el qual vaig
aprendre més. De fet, no se m’acut un millor
màster en gestió del temps.

D’altra banda, també vaig aprendre a va-
lorar molt més el temps lliure i a aprofitar-lo
millor. Al final si t’organitzes hi ha temps per
a tot. Ara bé, en el meu cas concret, els caps
de setmana a la biblioteca han estat la norma
general i el Nadal de turisme bibliotecari una
nova forma de celebració.

I què m’emporto de les carreres? Sobretot
les habilitats que s’adquireixen de forma trans-
versal. La meva manera de pensar s’hatornat
molt més anaĺıtica i amb més capacitat de
raonar de forma lògica. També he comprovat
que tinc molta més facilitat que abans a l’hora
d’aprendre coses noves, ja sigui un nou idioma
o el funcionament de la impressora de casa dels
pares.

Si t’ho estàs plantejant, a ADE i Ma-
temàtiques hi trobaràs la visió general d’Ad-
ministració d’Empreses combinada amb l’e-
xigència i l’abstractivitat de les matemàtiques.

Si t’interessenles dues àrees, pot ser una
opció molt atractiva que et pot obrir moltes
portes en el món laboral.

Tot i això, si t’ho estàs pensant, informa-
te’n tant com puguis, tant de què van les
carreres (pots assistir a alguna classe, preguntar
els alumnes del claustre o demanar apunts),
com de quins són els motius per fer-les. Com
més clars tinguis aquestes raons, més fàcil serà
motivar-te i tirar endavant. Al final, no és
tant un tema de dificultat com de motivació.
I per motivar-te, no hi ha res millor que el que
facis ara et porti allà on tu vols arribar. Mai
no podràs estar segur al cent per cent de si
és el que busques o no, però augmentaràs les
probabilitats d’aconseguir-ho.

Sort i ànims!

Carles Pérez (UAB)
Grau en F́ısica i grau en Matemàtiques

No vaig tenir clar què volia estudiar fins poc
dies abans que s’acabés el peŕıode de preinscrip-
ció universitària. La carrera que escolĺıs havia
de complir dos requisits imprescindibles: m’ha-
via d’agradar i havia de tenir bones sortides
laborals. Suposo que aquest darrer punt era
especialment important per a mi perquè era
l’any 2010 i estàvem en plena crisi.

No va ser fins després de la selectivitat que
vaig decidir que volia estudiar matemàtiques.
Quan li vaig comentar la meva decisió a un
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conegut meu i de la meva famı́lia que és
professor de f́ısica a la Universitat Autònoma,
de seguida em va suggerir que optés pel doble
grau. Aix́ı ho vaig fer i crec que ha estat una de
les decisions més importants i encertades de la
meva vida.

En comptes de 4 anys, la doble titulació
durava 5 anys, i cada any es feia una combinació
d’assignatures de f́ısica i matemàtiques, que es
cursaven juntament amb els alumnes d’aquestes
titulacions. En acabar, et gradues en F́ısica
i et gradues en Matemàtiques. Śı, tens dos
graus i en conseqüència en acabar pagues dues
expedicions de t́ıtol (és a dir, més de 500 euros
per un parell de papers).

De seguida em vaig adonar que els alumnes
del doble grau tenien una gran ambició i
moltes ganes de participar i aprendre. Perso-
nalment, vaig trobar que el fet d’estar amb
gent aix́ı fa que la seva actitud s’encomani,
i que siguis capaç de donar el millor de tu
mateix. D’altra banda, també corres el risc
de desenvolupar comportaments que sovint són
titllats de friquis. Com a exemple basat en
la meva experiència, us puc assegurar que els
sopars de Nadal o de final de curs del doble
grau acabaven força més d’hora que els de f́ısica
o matemàtiques.

Personalment, em va agradar molt més el
grau en Matemàtiques que el de F́ısica. Ara bé,
crec que el fet de cursar F́ısica, a més d’apren-
dre sobre les lleis de Newton i els principis de
la termodinàmica, em va servir per conèixer
una aplicació directa, encara força teòrica,
de les matemàtiques. I és que la carrera de
matemàtiques és enormement abstracta, molt
més del que un s’imagina abans de començar.

Finalment, crec que haver estudiat un doble
grau m’ha ajudat molt en matèria laboral. Els

departaments de recursos humans valoren molt
les dobles titulacions, i, amb encert o no, la
meva experiència és que, davant de dos perfils
semblants, trucaran primer al que ha cursat el
doble grau.

Sempre m’han cridat l’atenció les finances,
i després de dos peŕıodes de pràctiques ex-
tracurriculars (em negava a pagar crèdits per
treballar sense cobrar) em vaig incorporar al
departament de finances d’una gran consulto-
ra. Era l’únic f́ısic o matemàtic (la majoria
eren d’ADE, economia i alguns enginyers),
però tot i aix́ı vaig ser capaç de passar les
múltiples rondes d’entrevistes. Un gran nom-
bre d’empreses busquen matemàtics o f́ısics
per la seva capacitat d’anàlisi o de raonar,
més que no pas pels coneixements concrets
apresos durant la carrera (no els preocupa
gaire si recordes la demostració del teorema de
Bolzano o saps explicar què és una extensió
d’un cos finit).

Fa uns mesos vaig canviar radicalment de
sector i em vaig submergir de nou en les
matemàtiques. Actualment estic treballant a
Madrid, duent a terme projectes de machine
learning, en un equip de poc més de 30 perso-
nes format per f́ısics, matemàtics, enginyers i
informàtics.

Sara Riera (UPC)
Grau en Enginyeria Industrial i grau en
Matemàtiques

M’apassiona afrontar reptes, buscar solucions
a problemes complexos mitjançant anàlisis es-
tructurats i coherents, i arribar a conclusions
que permeten explicar el perquè de la realitat
d’una forma clara i consistent.

Sens dubte la llicenciatura de Matemàtiques
és, i va ser, l’essència sobre la qual volia cons-
truir el meu futur, especialment professional. La
raó, la lògica i la coherència eren aspectes de la
meva manera de ser i de fer que connectaven de
forma ineqúıvoca amb les matemàtiques.

No obstant això, tenia la necessitat d’aplicar
les meves habilitats anaĺıtiques en situacions
reals per generar un impacte directe en la
societat en què vivim. L’enginyeria industrial
m’aportava aquesta vessant pràctica de la re-
solució de problemes, aix́ı com la contribució
directa i pragmàtica del coneixement (en aquest
cas cient́ıfic i tecnològic) al món real.
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L’etapa universitària va ser una època de
molt esforç, intensa i exigent, però també molt
gratificant. Gran part de l’èxit residia, en la
meva opinió, en organitzar-se nivell de manera
impecable. La doble titulació és en si mateixa
un curs avançat en gestió del temps i dels
recursos. L’exigència és constant i la disciplina
un requisit indispensable.

En el meu cas personal, a més, estudiava
anglès, francès i alemany, i els trencaclosques
per encaixar les estades internacionals dels
estius amb els calendaris de les dues facultats
no eren tasques fàcils per poder disposar,
necessàriament i merescudament, d’un agost de
vacances innegociables.

Però com he comentat també és una ex-
periència ben gratificant: com més gran és el
repte, més satisfacció aporta la superació, i sen-
tir que quadrimestre a quadrimestre ets capaç
de crear el desafiament, afrontar-lo, superar-
lo, aprendre en multitud d’àmbits diferents i
establir relacions entre les dues disciplines és
un privilegi a l’abast de ben pocs.

En resum, podŕıem dir que l’enginyeria em
va aportar quins eren els reptes on jo volia
contribuir a la societat, les matemàtiques em
van ensenyar com orientar aquests reptes i la
doble titulació em va fer créixer en autogestió.

Quan vaig acabar la carrera vaig decidir
treballar a l’empresa privada i fer-ho en l’àmbit
de l’enginyeria, preferiblement en una gran
empresa i aplicant els idiomes, aix́ı que vaig
iniciar la meva carrera professional a Seat.

En una primera etapa, vaig treballar en
l’àrea d’operacions i després a gestió de pro-
ducte, i en els dos casos la formació multidis-
ciplinària em va aportar agilitat, pragmatisme

i una capacitat d’execució diferencial: gràcies
als coneixements adquirits a l’enginyeria, vaig
ser capaç d’identificar i gestionar reptes i
oportunitats del món industrial, en particular
de l’automoció, amb celeritat i criteri; en el
primer cas, quant a la producció d’un vehicle
a gran escala i, en el segon, pel que fa a la com-
plexitat en el desenvolupament d’un automòbil.
Alhora, atès que eren entorns professionals amb
molts enginyers i enginyeres, les matemàtiques
em van permetre diferenciar-me aportant ver-
satilitat i diversitat a l’equip en la mane-
ra d’abordar els projectes, agafant distància
i perspectiva (abstracció) per estructurar-
los de forma integral, exhaustiva, clara
i ordenada.

Aquesta versatilitat l’he pogut experimen-
tar també durant l’etapa en què he cursat
l’Executive MBA a IESE Business School.
La diversitat de perfils en el màster és molt
elevada, i la formació en enginyeria i ma-
temàtiques m’ha facilitat situar-me, de forma
gairebé natural i involuntària, en la inter-
secció de diferents camps, entre perfils que
tendeixen a centrar-se en models més aviat
teòrics i perfils que s’inclinen més pel realisme i
l’execució.

Actualment, com a mànager d’Estratègia
Corporativa a Seat, la formació interdisci-
plinària ha deixat de ser una caracteŕıstica
diferencial en mi per esdevenir un actiu ab-
solutament necessari per exercir la meva feina
amb qualitat, rigor i èxit. En la societat actual
les fronteres entre indústries i sectors són cada
vegada més difuses, els reptes més complexos,
i és imprescindible tenir visió estratègica i
connectar punts aparentment inconnexos per
localitzar oportunitats de mercat (aspecte més
propi de la meva vessant matemàtica), alhora
que resulta clau ser especialista de cada camp
per construir aquestes oportunitats. Tendències
globals com són la digitalització (o en particular
per a l’automoció, la mobilitat autònoma i
connectada) han pres rellevància en el moment
actual, i la formació en matemàtiques em per-
met treballar-hi amb confort i seguretat, mentre
que per afrontar el tercer gran desafiament
en l’automoció, el vehicle elèctric, sovint faig
servir els coneixements adquirits a l’enginyeria
en l’àmbit de la tecnologia elèctrica, l’energia i
el medi ambient per poder-hi construir oportu-
nitats.
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Malena Sabaté (UAB)
Grau en F́ısica i grau en Matemàtiques
Si faig un esforç i viatjo al cap de la persona
que, fa 7 anys, va triar començar f́ısica i
matemàtiques a la Universitat Autònoma de
Barcelona encara puc sentir un regust me-
lancòlic d’entusiasme barrejat amb por. Jo volia
ser f́ısica, amb majúscules, i les matemàtiques
eren només una eina per portar-me més lluny.
En aquell moment, però, em sentia tan perduda
com els meus companys en busca d’un futur,
i aix́ı ho reflectia la meva llista d’opcions
després de la selectivitat, un pastitx capritxós
que després de la doble titulació, anava des
d’arquitectura fins a periodisme.

Recordo que la idea de fer dues carreres
m’espantava al principi. L’alta nota de tall
em feia pensar en un ambient marcat per
la competitivitat, que em podia generar una
pressió que no estava disposada a suportar. Per
sort, res més lluny de la veritat! De fet, el més
remarcable de la meva carrera és que em vaig
trobar amb un grup de companys incrëıbles,

i un cos docent a joc. Durant uns anys, vaig
estar acompanyada per gent amb interessos ben
variats, amants de la cultura, de l’aprenentatge,
i del viure bé. Va ser indubtablement a través
de tota aquesta gent que vaig començar a
projectar-me fent recerca, i crec que mai no
els podré estar prou agräıda. No sé com va
ser l’experiència per als meus companys, però
per a mi la combinació de companyonia i de
llargues tardes de treball em va ensenyar molt
més que matemàtiques. De fet, el treball en
grup i la capacitat de col·laboració marquen
ara una clara diferència en la meva manera
d’entendre la investigació.

D’altra banda, no va ser fins després d’haver
acabat que vaig saber valorar la qualitat del
grau. Ara curso un doctorat a la Universitat de
Bath; en un programa anomenat SAMBa, que
combina diferents camps de les matemàtiques
i té una vessant aplicada molt potent. Aqúı
m’he adonat que la formació interdisciplinària
està molt ben valorada a l’estranger, i per una
bona raó! Treballant amb gent provinent de
diferents oŕıgens i àmbits, he après a utilitzar
i valorar la visió més global que m’ha donat la
meva formació. En concret, la intüıció especial
per molts conceptes matemàtics que ve donada
pel coneixement de fenòmens f́ısics relacionats.
I em refereixo tant a idees abstractes com la
definició de densitat de probabilitat, d’entropia
o d’informació, o a conceptes més aplicats, com
ara el funcionament de la majoria d’algoritmes
d’optimització.

Aix́ı, només puc somriure a la persona que
va triar fer la doble titulació a l’Autònoma fa un
temps, amb tots els seus dubtes, i assegurar-li
que śı, que va ser una decisió plena de futur.

SCM/Not́ıcies 42 69


